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 نماینده مجلس: 
طبقات پایین، له می شوند

کاظم دلخوش، عضو کمیسیون تلفیق 
بودجه گفت:شرایط فعلی، به هیچ وجه 
مناسب حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست. 
دولت به جای پاک کردن صورت مسئله 
باید برای کنترل ارز ۴۲۰۰ تومانی برنامه 
داشته باشد.این که دولت بگوید ارز ۴۲۰۰ 
تومانی رانت زاست و باید حذف شود اما 
برنامه ای برای مهار جهش ۵ یا ۶ برابر 
قیمت کالا ها نداشته باشد و معیشت 
حداقلی مردم را با تهدید جدی مواجه 
کند، منطقی نیست.کاملا مخالفیم که 
ارز به این شکل حذف شود زیرا اجرایی 
شدن آن باعث ایجاد مشکلات اساسی 
برای مردم خواهد شد. ارز ۲۰ تا ۲۵ قلم 
کالا حذف خواهد شد که بر قیمت ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ کالا اثر نامطلوب می گذارد و مردم 

طبقات پایین له می شوند.

سـرمقــاله

عده ای از وزرا و مسئولانی که در دولت جدید روی کارآمده اند، 
بدون اینکه از یک سری مسائل، وضعیت کشور و جامعه و وضع 
زندگی مردم اطلاع جامعی داشته باشند، قول و وعده های بدون 
پشتوانه  ای دادند. مثلا همان اوایل کار وزیر صمت گفت که ما 
دوساله مساله خودرو را حل می کنیم، یا دیگری مطرح کرد که 
طی چند روز مساله بورس را حل می کنیم اما پس از گذشت چند 
ماه و عدم تغییر در این حوزه ها مشخص شد که این وعده ها صرفا 
به دلیل کم اطلاعی آن مسئولان بوده و ابعاد مساله پیچیده تر از 
آن چیزی است که آنها فکر می کردند. از طرفی نکته جالب خود 
مردم هستند که چنین وعده هایی را باور می کنند و فکر می کنند 
که حل مسائل به این سادگی هاست و صرفا با اراده حل می شود. 
در حالی که مشخص است این مسائل صرفا با اراده حل نمی شود 
و با زمینه چینی و کار قابل حل است. هرچند که بسیاری از 
مسائل نیز به این صورت قابل حل نیست. در نتیجه حرف های 
بزرگ میان تهی از یک طرف و خوش خیالی از طرف دیگر باعث 
شده تا برخی فکر کنند که مسائل و مشکلات جامعه به  راحتی 
حل و فصل می شود اما اکنون که وارد کار شده اند فهمیدند که 
نمی شود. مثلا گفته شده که نرخ رشد داخلی»GNP« را بالا 
می بریم اما نمی دانند که این افزایش نرخ رشد به این راحتی ها 
نیست و به مسائل مختلفی مثل فروش نفت بستگی دارد. یعنی 
اگر فروش نفت زیاد شود، نرخ رشد بالاتر می رود در حالی که در 
همان سال هایی هم که شاهد افزایش نرخ رشد بودیم به دلیل 
کار و تولید و... نبود بلکه بدین خاطر بود که قیمت نفت افزایش 
پیدا می کرد و ایران نیز نفت بیشتری با قیمت بالاتر می فروخت. 
لذا طبیعی است که حرف ها و وعده هایی که داده می شود، 
چندان قابل عمل نباشد. به هر حال درست است که اکثریت 
نمایندگان مجلس نیز اصولگرا هستند ولی بالاخره فکر و ذکر 
و تحملی هم دارند و طبیعی است که نسبت به روند موجود و 
عملکردهای انتقادآمیز برخی وزرا انتقاداتی داشته باشند. ضمن 
اینکه تیم اقتصادی دولت، پراکنده هستند و مشخص است که 
نسبت به یکدیگر در خصوص مسائل کلان اقتصادی متفاوت فکر 
می کنند. منهای این مساله برخی خصوصیات اخلاقی دیگری 
دارند، در نتیجه کار خاصی نمی توانند انجام دهند و نباید از آنها 
انتظار معجزه داشت. اقتصاد و مسائل کشور داری فرمول، حساب 
و کتاب دارد. اینگونه نمی شود که بگویند ما در فلان موضوع اراده 
می کنیم که اینگونه شود و شرایط به همان صورت تغییر کند. به 
نظر می رسد با این فرهنگ و رویکردها اگر تحریم ها نیز برطرف 
شود، چندان تغییری در کشور شاهد نباشیم. مگر این  همه 
نفت فروختیم و با دنیا ارتباط داشتیم مسائل کشور حل شده 
است؟ لذا باید تفکر جدیدی در اداره کشور حاکم شود و از این 

پوپولیسم دربیاییم و در راه نجات کشور تلاش کنیم. 

تفکر جدیدی در اداره امور حاکم شود

موفقیت راهبردی برای تهران 
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان آغاز اجرای 
موافقتنامه ۲۵ساله میان ایران و چین را موفقیتی 
راهبردی برای تهران دانست. علی شمخانی در توئیتی 
نوشت: آغاز اجرای موافقتنامه ۲۵ ساله میان ایران و 
چین به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان آن هم در 
شرایطی که آمریکا همچنان با یکجانبه گرایی و تداوم 
فشار حداکثری به دنبال محروم کردن ایران از تعاملات 
اقتصادی با دنیاست، موفقیتی راهبردی برای تهران 

محسوب می شود. 

 افتتاح دفتر سازمان بازرسی 
در عسلویه 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور از افتتاح دفتر 
بازرسی در عسلویه در آینده ای نزدیک به عنوان یکی از 
دستاوردهای سفر استانی بوشهر خبر داد و گفت: این 
دفتر با هماهنگی دادگستری  کل و بازرسی  کل استان 
بوشهر راه اندازی می شود. ذبیح ا... خدائیان در پایان 
سفر استانی بوشهر پیرامون دستاوردهای این سفر، 
به مأموریت چندی پیش رئیس قوه قضائیه به سازمان 
بازرسی برای ساماندهی انبارهای اموال تملیکی اشاره 
کرد و ارزیابی وضعیت این انبارها را یکی از اقدامات 
صورت گرفته در این سفر دانست. وی با اشاره به بازدید 
از گمرک بوشهر و مشاهده خودروهای توقیفی دپو شده 
در شرایط نامناسب، از صدور دستور و تاکیدات لازم به 
منظور تسریع در تعیین تکلیف این خودروها خبر داد. 
خدائیان تصریح کرد: ماشین آلات سنگین و کالاهای 
متروکه ای نیز در گمرک بوشهر وجود داشت که باید به 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی تحویل داده 
شود و در این سفر برای انجام هر چه سریع تر این اقدام، 

هماهنگی ها صورت گرفت. 

کارت یارانه کالایی 
یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
گفت که برنامه دولت برای حذف ارز ترجیحی در 
کمیته مشترکی با دولت مورد بررسی قرار می گیرد. 
سیدمحمدرضا میرتاج الدینی با اشاره به ارائه برنامه 
مکتوب دولت برای حذف ارز ترجیحی اظهار کرد: 
هنوز این برنامه رونمایی نشده است و قرار است آن را در 
کارگروه مشترکی با دولت به صورت دقیق بررسی کنیم. 
کمیته هدفمندی کمیسیون تلفیق آن را بررسی کرده و 
در نهایت گزارش به کمیسیون تلفیق برای تصمیم گیری 
ارائه می شود. وی ادامه داد: ما به دنبال این هستیم که با 
حذف ارز ترجیحی، کارت یارانه کالایی و نه یارانه نقدی 
به مردم بدهیم. در همین باره محسن دهنوی نایب رئیس 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۰ نیز در مطلبی در 
صفحه توییتر خود نوشت که برنامه اجرایی حذف ارز 
ترجیحی در کمیسیون تلفیق و کارگروه مشترکی با 
دولت بررسی و اصلاح خواهد شد و در نهایت مجلس نظر 
نهایی خود را در راستای تقویت معیشت مردم و کمک به 

دولت اعلام خواهد کرد. 

اجرای قانون جهش دانش بنیان 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری مدل توسعه 
نانو در کشور را یک مدل نمونه ای موفق در توسعه فناوری 
دانست و اظهار داشت: ما کشوری بودیم که با علم جدید 
نانو مواجه شدیم که نه فرهنگ و نه زیست بوم و نه نیروی 
انسانی داشتیم، ولی پس از ۲۰ سال این توسعه رخ داده 
است. ستاری با تاکید بر اینکه در اقتصاد دانش بنیان هیچ 
غول چراغ جادویی وجود ندارد که با یک حرکت همه 
چیز را درست کند، بلکه همه مشکلات می تواند در یک 
حرکت و سیاست درست به نتیجه برسد، اظهار کرد: در 
حوزه نانو سال قبل ۴ هزار میلیارد تومان و در سال جاری 
۱۲ هزار میلیارد تومان فروش داشتیم و تا پایان سال 
می توان به فروش ۲۰ هزار میلیارد تومانی برای شرکت ها 
فکر کرد. معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری تصریح 
کرد: قانون جهش تولید دانش بنیان در مجلس مصوب 
شده که با حمایت شورای نگهبان می توانیم اجرای آن 
را آغاز کنیم؛ این قانون طی سه سال تدوین شد و جزو 
یادگاری های ۱۵سال آینده خواهد بود، زیرا ظرفیت های 

قانونی دانش بنیان ها تاکنون محدود بوده است. 

منتظر خبرهای خوب باشید
سخنگوی دولت گفت: با دستور رئیس جمهور نوع 
وثیقه گذاری وام های زیر ۱۰۰ میلیون تومان تغییر خواهد 
کرد تا مردم بتوانند تسهیلات خُرد را آسان دریافت کنند. 
علی بهادری جهرمی گفت: کسی که کارمند یا حقوق بگیر 
ثابت دولت است طبیعتا می تواند حقوق خود را وثیقه و 
اعتبار وامش کند. وی همچنین پیش از این محور جلسه 
رئیس جمهوری با مدیران بانک های دولتی و بانک های 
خصوصی را تغییر به نفع مردم دانست و در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشت:    »تغییر به نفع مردم، محور جلسه 
امروز رئیس جمهور و تیم اقتصادی دولت با مدیران عامل 
کلیه بانک های دولتی و خصوصی است؛ منتظر خبرهای 

خوب باشید.«

 برگرداندن
 مهاجران غیرقانونی پاکستان

ایران مهاجران غیرقانونی پاکستانی را به کشورشان 
بازگرداند. مقامات ایرانی روز یکشنبه ۶۸ تبعه پاکستانی 
را در مرز تفتان به نیروهای پاکستانی تحویل دادند. منابع 
رسمی گفتند که این افراد به دلیل نداشتن مدارک معتبر 
مسافرتی در نقاط مختلف ایران دستگیر شدند. این منابع 
گفتند پاکستانی های دستگیر شده می خواستند از طریق 

ایران برای مشاغل بهتر به ترکیه و اروپا بروند. 

جلسه برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
بررسی  برای  مجلس  و  دولت  مشترک  جلسه 
راهکارهای جبرانی حذف ارز ترجیحی در قالب یارانه 
نقدی و غیر نقدی برگزار می شود. این نشست مشترک 
با حضور محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، مسعود 
میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس و اعضای هیات رئیسه کمیسیون 
تلفیق بودجه ۱۴۰۱ برگزار خواهد شد. دولت برنامه 
اجرایی حذف ارز ترجیحی و شیوه جبران تاثیرات آن در 
معیشت مردم را امروز به کمیسیون تلفیق بودجه مجلس 
تقدیم کرد. به گفته زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق، این 
برنامه در کمیسیون تلفیق و در کارگروه مشترکی با دولت 

بررسی خواهد شد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه به نتیجه 
رسیدن تحول اقتصادی در گرو موفقیت در ایجاد تحول 
در نظام بانکی است، اظهار داشت: وضع موجود نظام 
بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود. 
آیت ا... سیدابراهیم رئیسی صبح دوشنبه در نشستی 
با مدیران عامل بانک ها با بیان اینکه دولت سیزدهم 
اصلی ترین وظیفه خود را ایجاد تحول در عرصه های 
مختلف و به ویژه تحول در وضع موجود نظام بانکی به 
سطح مطلوب می داند، گفت: عدالت به عنوان مسیر 
و مقصد حرکت، مبنای عمل دولت در ایجاد تحول در 
نظام بانکی است. رئیس جمهور افزود: نظام بانکی با دو 
دسته مشکلات درونی و بیرونی مواجه است. اگر مجموعه 
نظام بانکی نتواند این مشکلات را مرتفع کرده و عملکرد 
صحیحی داشته باشد بالطبع عدالت را نیز نقض کرده 
است. رئیسی ادامه داد: خود بانک ها با همکاری بانک 
مرکزی، تا پیش از پایان سال کارگروهی برای شناسایی 
و رفع مشکلات درونی نظام بانکی تشکیل دهند تا با 
بازنگری مقررات بانکی به رفع تعارض ها، ایجاد شفافیت 
و تسهیل مسیر فعالیت های بانکی در زمینه ارتباط مردم 
و تولیدکنندگان با بانک ها اقدام کنند. رئیس جمهور 
تصریح کرد: بزرگ ترین سرمایه بانک ها آبرو و اعتبار 
نظام بانکداری کشور نزد مردم است که این سرمایه با 
امانتداری صحیح بانک ها از پول مردم به دست آمده 
و حفظ خواهد شد. آفت این اعتبار فساد در عملکرد 
نظام بانکی است و لذا نظام بانکی با »خودمراقبتی« 
پیش و بیش از هر کس مانع از مخدوش شدن حیثیت 
و اعتبارش شود. رئیس جمهور بازنگری در عملکردها را 
در کنار بازنگری در مقررات بانکی مورد تأکید قرار داد 
و افزود: هدف تحول و بازنگری در نظام بانکی تطبیق 
کامل مراودات بانکی در کشور با احکام اسلامی است. 
آیت ا... رئیسی بیان کرد: تجربه و دانش مدیران بانکی 
سرمایه ای ارزشمند است که به ایجاد تحول واقعی در 
نظام بانکی کمک می کند. در عین حال مدیران بانک ها 

بدانند که شرط موفقیت در ایجاد تحول در نظام بانکی 
آن است که همه اجزا و کارکنان نظام بانکی به تحول 
مورد نظر مقید و متعهد باشند. رئیس جمهور افزود: 
مدیران بانکی همچنین باید ریسک پذیر و مسئولیت پذیر 
باشند و مدیری که شجاعت نداشته باشد، نمی تواند 
مجری خوبی برای سیاست های تحولی باشد. رئیسی از 
مدیران بانکی خواست که با حساسیت و دقت و در عین 
حال شجاعت در چارچوب مقررات الزام آور، برای ایجاد 
تحول در نظام بانکی تلاش کنند. رئیس جمهور همچنین 
توسعه زیرساخت ها و خدمات الکترونیک در بانک ها را 
باعث ارتقای شفافیت و تسهیل نظارت بر عملکرد بانک ها 
دانست. رئیسی بر ضرورت توسعه جریان قرض الحسنه در 
نظام بانکی تأکید کرد و اذعان داشت: بانک ها تلاش کنند 
کارمزد و سود تسهیلات اعطایی را تا حد ممکن کاهش 
دهند. همچنین در پرداخت تسهیلات خرد به مردم، 
اعتبارسنجی جایگزین اخذ وثیقه شود؛ بانک ها به مردم 
تسهیلات بدهند نه تضییقات. رئیس جمهور اظهار کرد: 
مقررات بانک ها در اعطای تسهیلات به مردم باید سهل و 
آسان و در اعطای تسهیلات به افراد بدحساب سختگیرانه 
باشد. بدهکاران بدحساب بانکی شناسایی، دسترسی 
آنها به اعتبارات بانکی قطع و در صورت لزوم معرفی 
شوند. بعضی بدحساب ها با بانک های متعدد در ارتباط 
هستند، لذا این هماهنگی بین بانک ها وجود داشته 
باشد که از ارتباط چنین افرادی با بانک های مختلف و 
متعدد جلوگیری شود. رئیسی با تاکید بر اینکه دریافت 
سود مشارکت از تسهیلات بانکی دقیقا بر اساس مقررات 
مصوب و ابلاغی بانک مرکزی انجام شود، عنوان کرد: اخذ 
هرگونه وجه دیگری تحت هر عنوان از تسهیلات گیرنده 
مجاز نیست و باعث ایجاد نگاه منفی در مردم نسبت به 
نظام بانکی خواهد شد. چنانچه بانکی مبالغی غیر از نرخ 
سود مشارکت مصوب از افراد اخذ کرده این مبالغ را به 
آنها بازگردانید. رئیس جمهور ابراز داشت: بانک ها تا آنجا 
که ممکن است از تملیک واحدهای تولیدی خودداری 

کنند، اما چنانچه ناچار به این کار شدند، در کوتاه ترین 
زمان ممکن یا آن واحد تولیدی را مجدداً راه اندازی و یا 
واگذار کنند تا تولید دچار وقفه نشود و کارگران بیکار 
نشوند. رئیس جمهور بر ضرورت هدایت نقدینگی به 
سوی نظام تولید تاکید کرد و اظهار داشت: اگر نقدینگی 
به سمت تولید هدایت شود، مشکلی ایجاد نخواهد کرد، 
اما اگر نقدینگی به سوی تولید نرود، مانند سیل در جامعه 
به راه افتاده و به هر جا برسد، خرابی به بار می آورد. رئیسی 
سرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های اقتصادی از سوی بانک ها 
را امری مفید، اما بنگاهداری را مضر عنوان کرد و گفت: 
ایجاد بنگاه آری اما بنگاهداری هرگز؛ این باید اساس کار 

بانک ها باشد. 
  ارائه بسته پیشنهادی رفع موانع تولید 

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گزارشی شامل پیشنهادهای 
مدون ۲۸ ماده ای برای رفع موانع تولید ارائه کرد. 
محورهای اصلی این پیشنهادها که حاصل هم اندیشی 
و تعامل با ذی نفعان و دست اندرکاران بخش تولید است 
در پنج حوزه تامین مالی، مالیات، تامین اجتماعی، 
زیرساخت های تولید و کسب و کار تدوین شده که 
در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. آیت ا... 
در جلسه ستاد  یکشنبه شب  رئیسی  سیدابراهیم 
هماهنگی اقتصادی دولت بر اهمیت رصد مستمر 
تمام ابعاد اقتصاد کلان همراه با تحلیل وضع موجود 
تاکید و خواستار اتخاذ سیاست های متناسب همراه با 
برنامه ریزی و اجرای هماهنگ و سریع در بخش های 
مختلف شد. رئیس جمهور با تاکید بر اهتمام جدی دولت 
برای تحقق عملی دیدگاه رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
زمینه مانع زدایی از تولید و پشتیبانی ها، اظهار داشت: 
بسته پیشنهادی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این 
زمینه باید به سرعت تصویب و اجرایی شود. در این جلسه 
همچنین گزارشی از روند افزایش فروش و صادرات نفت 

در دولت سیزدهم ارائه شد.

سیدمصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

5 فرمان رئیسی به نظام بانکی؛   

بانک ها به مردم تسهیلات دهند، نه تضییقات
 نظام بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود

رئیس قوه قضائیه:     

نباید حس ناامنی در جامعه شکل بگیرد 
 بنای مربوط به قوه قضاییه در حاشیه رود چالوس تخریب شود

آرمان ملی: رئیس قوه قضاییه با اشاره به مساله مهم 
مطرح شده در بازدید میدانی خود از دادسرای کارکنان 
دولت و دستورات صادره پس از آن بر ضرورت تسریع در 
ساماندهی موضوع آمارهای قضایی تاکید کرد و بر همین 
اساس به معاون اول قوه قضاییه تکلیف کرد تا با استمرار 
جلسات با معاونین »راهبردی« و »منابع انسانی« 
دستگاه قضا و »رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات« قوه 
قضاییه، نسبت به تسریع در بازنگری مقوله آمارگیری 
فرآیندها و پرونده های قضایی و رفع نواقص این مقوله 
مهم، اهتمام داشته باشند. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی  اژه ای به موضوع چالش برانگیز تصرف اراضی 
ملی و منابع طبیعی و تغییر کاربری اراضی زراعی و 
کشاورزی پرداخت و در این راستا دستورات مهمی را 
صادر کرد. وی در همین راستا به یک رویه نادرست، 
غیرمنطقی و هزینه زا اشاره کرد و بیان کرد: اینکه با 
صرف هزینه های بسیار و مصالح ساختمانی مرغوب، 
پس از تصرف اراضی یا تغییر کاربری آن ها یا در حاشیه و 
بستر رودخانه ها، یک بنای مجلل یا مکان تفریحی نظیر 
هتل و رستوران مقابل چشمان دستگاه های مسئول و 
ناظر احداث شود و سپس دستگاه های ذی ربط مبادرت 
به قلع وقمع و تخریب آن بنا کنند، رویه درستی نیست و 
به سرعت باید برای تغییر این رویه تدابیر و اقدامات لازم 
اتخاذ شود. رئیس دستگاه قضابر همین اساس به تجربه 
و ابتکار نسبتاً موفق دادگستری استان البرز در تشکیل 
»قرارگاه صیانت از بیت المال و مقابله با تغییر کاربری 
اراضی« اشاره کرد و اظهار کرد: مدتی است در استان 
البرز درنتیجه همکاری و هماهنگی ایجادشده میان 
دادگستری و سازمان جهاد کشاورزی استان با استفاده 
از سامانه تخصصی اطلاعات جغرافیایی، تخلفات و 
تغییرات حوزه کشاورزی و منابع آب به صورت لحظه ای 
رصد می شود و از همان ابتدای امر از وقوع تخلف در 

این حوزه جلوگیری به عمل می آید و در این زمینه هم 
دستاوردهای خوبی حاصل شده است. وی  در همین 
زمینه به آمار و مستندات ارائه شده از سوی دادگستری 
کل استان البرز اشاره کرد و طبق آماری که از استان 
البرز واصل شده از سال ۹۴ تا پایان سال ۹۸ درمجموع 
۳ هزار و ۲۰۰ هکتار از اراضی رفع تصرف شده است؛ این 
در حالی است که تنها در سال ۹۹ بالغ بر ۳ هزار ۸۷۳ 
هکتار، رفع تصرف صورت گرفته است؛ همچنین در ۹ 
ماهه سال جاری، مجموعاً قریب به ۷ هزار هکتار از وقوع 
تصرفات غیرقانونی و ساخت وسازهای غیرمجاز در این 
استان جلوگیری به عمل آمده است که این آمار بیانگر 
توفیقات ابتکار استان البرز جهت پیشگیری از تصرفات 
و تغییر کاربری های غیرقانونی و رصد لحظه ای اراضی 
است. رئیس دستگاه قضا در ادامه به »دادستانی کل 
کشور« و »معاونت پیشگیری از وقوع جرم« قوه قضاییه 
مأموریت داد تا نسبت به تکمیل طرح اجراشده در استان 
البرز و یا تدوین طرح جامع تری در راستای پیشگیری 
از وقوع جرم در حوزه اراضی و تصرفات غیرمجاز و 
تغییرکاربری ها اقدام کنند. رئیس قوه قضاییه در همین 
راستا تاکید کرد: در حوزه موضوعات مرتبط با تصرفات 
غیرقانونی اراضی و تغییر کاربری های غیرمجاز باید 
دستگاه های مسئول اعم از شهرداری ها، منابع طبیعی و 
وزارت نیرو را مکلف گردانیم که در وهله نخست نسبت به 
پیشگیری از وقوع تخلف در این حوزه اهتمام ورزند و در 
همان بدو امر، اجازه ساخت وساز در مناطقی که ممنوع 
است را ندهند. وی بابیان اینکه یکی از آسیب های ناشی 
از ساخت وسازها در بستر و حریم رودخانه ها ناظر بر 
مسائل زیست محیطی و تهدید سلامت شهروندان است، 
به مشاهدات خود از ساخت وسازهای غیرقانونی در 
حاشیه و بستر رودخانه ها در جریان سفر به استان البرز 
اشاره کرد و گفت: طی سفری که به استان البرز داشتم 

مشاهده کردم که بعضاً در حاشیه رودهایی که منبع آب 
شرب تهران محسوب می شوند، ساخت وسازهایی صورت 
گرفته و مراکز تفریحی نظیر ویلا و رستوران ساخته شده 
است؛ در استان البرز در حدود ۱۲ کیلومتر در حاشیه 
رود چالوس تعداد قابل توجهی از دستگاه های دولتی در 
بستر و حریم رودخانه اقدام به ساخت وساز کرده اند که 
لازم است محیط زیست در این موردنظر کارشناسی 
خود را اعلام کند، چون به نظر می رسد این امر ازلحاظ 
زیست محیطی واجد آسیب های جدی است چراکه رود 
چالوس از منابع تأمین آب شرب تهران است. رئیس قوه 
قضائیه اذعان کرد: یکی از دستگاه هایی که در حاشیه 
رود چالوس اقدام به ساخت وساز کرده، قوه قضاییه 
است که یک بنای کوچک قدیمی مربوط به سالیان 
قبل است و دستگاه دیگر وزارت نیرو است؛ من به رئیس 
دادگستری استان البرز تأکید کردم که نظر کارشناسی 
محیط زیست در این زمینه اخذ شود و اولین ساخت و 
سازی که باید قلع وقمع شود بنای مربوط به قوه قضاییه 
است و پس ازآن بنای مربوط به وزارت نیرو باید تخریب 
شود؛ این بناها مسلماً به صورت خلاف ساخته شده اند و 
در داخل بستر رودخانه می باشند و ما تأکید کردیم که 
در این زمینه به سایر دستگاه ها هشدار داده شود و برای 
اعمال قانون نسبت به آن ها زمان تعیین شود. رئیس 
دستگاه قضا بر تلاش همه دستگاه های ذی ربط برای 
تحکیم امنیت شهروندان تاکید کرد و اظهار کرد: وقوع 
برخی از ناهنجاری های اجتماعی در جامعه نگران کننده 
است که در این زمینه باید اقدام عاجلی صورت گیرد، 
ازجمله آن ها موضوع کیف قاپی و موبایل قاپی است که 
به نوعی امنیت مردم را با مخاطره مواجه کرده است و 
مردم بدین واسطه اظهار نگرانی می کنند؛ نباید حس 
ناامنی در جامعه شکل بگیرد و ما در این زمینه قطعاً 

مسئولیم.

 جزئیات دیدار مقتدی الصدر 
و سردار قاآنی

یک منبع سیاسی آگاه خبر داد 
که پس از دیدار فرمانده نیروی قدس 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
رهبر جریان صدر، قرار شد که این 
جریان و کمیته هماهنگی شیعیان 
برای تشکیل دولت، یک فراکسیون 
تشکیل دهند.یک منبع سیاسی آگاه 
جزئیات دیدار سردار اسماعیل قاآنی 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی با مقــــتدی الصدر 
رهبر جریان صدر در نجف اشرف را 
اعلام کرد.این منبع به پایگاه خبری 
بغداد الیوم گفت که »قاآنی در اواخر 
شامگاه گذشته، پس از زیارت در نجف 
اشرف و کربلای معلی، در منزل رهبر 
جریان صدر در منطقه الحنانه، به 
صورت غیر علنی با مقتدی الصدر 
دیدار کرد«.وی تأکید کرد، سردار 
قاآنی و الصدر، یکسان سازی مواضع 
فراکسیونهای سیاسی شیعه را بررسی 
کردند تا فراکسیون الصدر، با کمیته 
هماهنگی شیعیان موسوم به »الاطار 
التنسیقی« )چارچوب هماهنگی( 
در داخل پارلمان، یک فراکسیون را 
تشکیل دهند.این منبع با اشاره به 
اینکه هدف از تشکیل این فراکسیون، 
تشکیل دولت عراق است، خاطر نشان 
کرد، الصدر در این دیدار اصرار داشته 
است که نوری المالکی رهبر ائتلاف 
دولة القانون در دولت جدید حضور 
منبع،  این  گفته  باشد.به  نداشته 
الصدر گفته است که در صورت عدم 
مشارکت نوری المالکی، جریان الصدر 
و چارچوب هماهنگی، یک فراکسیون 

را تشکیل خواهد داد.

یـــادداشت

تحریم ها علیه ایران به این شکل است که فرض کنید که فرد 
قوی هیکلی سنگ های بزرگی را در کوچه روبه روی منزل ما 
انداخته و مسیر عبور و مرور آن را مختل کرده. چند وقتی درگیر 
شده ایم اما قلدر گوشش بدهکار نیست. بالاخره به این نتیجه 
می رسیم که با صحبت و مماشات او را راضی کنیم که لااقل 
برخی سنگ ها را بردارد. تا اینجا مشابه بسیاری موارد است که 
انسان ها، جوامع و دولت ها با آن روبه رو می شوند. گرچه مصداق 
سنگ و قلتشن جنبه تمثیل دارد. حال برای شروع مذاکره فرد یا 
افرادی را تعیین می کنیم و پیک می فرستیم که این مهم را انجام 
دهد. باید توجه داشت که اگر حاضر به صحبت با طرف درگیر 
نشویم به چه معناست؟ اینکه بخواهیم برخی دوستان صمیمی 
قلتشن حرف مارا بشنوند و برخی را به میل خود و برخی را به 
ضرورت واسطه گری با تغییراتی به گوش او برسانند. آیا بجز نیت 
دفع الوقت از این شیوه نتیجه ای برداشت می شود؟ دوم، پیک ما 
با کسانی قرار است صحبت کند، همان واسطه ها، که زبان آنان را 
نمی داند. در این مواقع اصولاً صراحت و سرعت و دقت مذاکره از 
اهمیت خاص برخوردار است، یافتن ترجمان و عدم امکان ایجاد 
ارتباط مستقیم خود به چه معنی است؟ اینکه نه ما می خواهیم 
دقیقا بدانیم طرف چه می گوید و نه او. این شیوه دیپلماسی بدیع 
است و حتما ناکارآمد. دیپلماسی یعنی گفت وگو در سطح جهان، 
تبادل نظر و تفاهم. دستگاه دیپلماسی یعنی تشکیلاتی که 
انسان هایی با چنین قابلیت هایی در برداشته باشد. مشخصا هر 
چه گشته ام موردی نیافتم که در امور حیاتی یک ملت مذاکرات 
تعیین کننده از طریق واسطه انجام شود. بعضا مذاکرات اولیه از 
طریق واسطه انجام می شود اما وقتی مرحله حساس چانه زنی 
پیرامون منافع است مذاکرات لاجرم باید مستقیم و رو در رو باشد. 
یک مورد زمان جنگ ویتنام بود که ویت کنگ ها حاضر نبودند 
با آمریکا صحبت کنند و فرانسه واسطه شد. بعد از مذاکرات 
غیرمستقیم قرار شد مذاکرات تعیین کننده مستقیم باشد. 
ویت کنگ ها گفتند ما رو در رو با آمریکا نمی نشینیم. فرانسوی ها 
یک میز نعل اسبی شکل فراهم کردند که طرفین در دوطرف 
نشستند و مذاکرات را ادامه دادند. در سال های اخیر هم گرچه 
طالبان و آمریکا دستشان در خون یکدیگر بود اما در قطر مستقیما 
مذاکره می کردند. در اوج جنگ سرد و زمانی که آمریکا و شوروی 
سابق در مرحله جنگ هسته ای بودند آنقدر درایت فی مابین بود 
که کندی رئیس جمهور آمریکا و خروشچف نخست وزیر شوروی 
در وین ملاقات و مذاکره کردند. سپس خروشچف هم به آمریکا 
سفر کرد برای مذاکره. خالی از لطف نیست که یک حاشیه این 
سفر را عرض کنم. هواپیمای خروشچف غول پیکر بود و بزرگ تر 
از جثه هواپیما های آمریکا. در نتیجه نردبان بر روی باند فرودگاه 
به در هواپیما نمی رسید و کوتاه بود مدتی طولانی هیات شوروی 
در هواپیما ماند تا آمریکایی ها یک پلکان روی پله متعارف جوش 
دادند و مشکل حل شد. به دلیل این ماجرا تا ماه بعد هم از آن در 
روزنامه های آمریکا بحث از ناشیگری دولتی آمریکا و در نشریات 
شوروی بحث از توطئه امپریالیسم در مقابل کمونیسم صحبت 

بود اما هر چه بود مذاکرات به صورت مستقیم انجام شد. 

دیپلماسی یعنی گفت وگو در سطح جهان

محمد طبیبیان 
اقتصاددان  

تکریم خانواده شهدا و جانبازان 
در دستور کار مسئولان باشد

معاون اجرایی رئیس جمهور با 
تاکید بر لزوم صیانت از فرهنگ 
ایثار و شهادت و دفاع از آرمان و ایده 
شهدا گفت: صیانت از آرمان شهیدان 
رسالتی است که اگر بخوبی ایفا شود، 
 انقلاب اسلامی در مسیر اصلی خود 
با شتاب به پیش رفته و اثر بخش تر 
خواهد بود. سید صولت مرتضوی 
اظهار داشت: پیگیری فرهنگ ایثار و 
شهادت باعث می شود تا قطار انقلاب 
و مدیریت کشور از ریل پیشرفت و 
تعالی خارج نشود. وی تصریح کرد: 
صیانت از آرمان شهیدان، رسالتی 
است که باید با قوت و جدیت پیگیری 
ارزش های  کنیم  تلاش  و  کرده 
شهیدان را به پدیده ای برای رشد و 
تعالی کشور تبدیل نماییم. معاون 
اجرایی رئیس جمهور با قدردانی از 
تلاش های انجام شده برای تجلیل و 
خدمت رسانی به جامعه ایثارگری و 
خانواده معظم شهیدان، اظهار داشت: 
تکریم خانواده شهیدان و جانبازان 
وظیفه است که همه مسئولان باید 
همواره آن را در برنامه ها و دستور کار 
خود داشته باشند. مرتضوی تصریح 
کرد: باید تدابیری اتخاذ شود تا 
ایثارگران عزیز در دستیابی به حقوق 

خود مشکلی نداشته باشند. 

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
آخرین روند مذاکرات وین اظهار کرد: مذاکره کنندگان 
ارشد طبق توافق صورت گرفته برای انجام مشورت ها 
و همچنین انجام تنفس پس از چند روز گفت وگوهای 
فشرده به پایتخت ها بازگشته بودند و اکنون شاهد بازگشت 
مجدد مذاکره کنندگان به وین هستیم. البته در این چند 
روز جلسات کارشناسی برگزار شده و تمرکز جلسات بر 
روی چهار متن اصلی در خصوص موضوعات مختلف بوده 
است. سعید خطیب زاده گفت: در راستای گفت وگوهایی 
که تاکنون انجام شده بسیاری از جداول آماده شده است. 
ستون های این جداول نیز آماده است. بخشی از پرانتزها 
پاکسازی شده اند. در مورد ایده ها نیز تا حدود بسیار زیادی 
توافقاتی انجام شده است و در حال تبدیل شدن به جملات 
و کلمات هستند. البته موضوعات باقی مانده،  موضوعات 
کلیدی هستند که نیاز به اخذ تصمیمات خاص سیاسی 
دارد به خصوص از طرف واشنگتن و آن ها باید تصمیمات 
خود را در مورد مسائل باقی مانده به خصوص موضوع رفع 
تحریم ها اعلام کنند. وی افزود: اگر این اتفاقات در بازگشت 
تیم های مذاکره کنندگان کشورها به وین رخ دهد می توان 
گفت با سرعت خوبی به سمت رسیدن به یک توافق پایدار 
و قابل اتکا در حال حرکت هستیم. این دیپلمات ارشد 
کشورمان در مورد سفر اخیر وزیر امور خارجه به پکن و 
موضوع اجرایی شدن تفاهم ۲۵ ساله بین ایران و چین 
اظهار کرد: منطق این تفاهم نامه ایجاد یک نقشه راه برای 
همکاری های بلندمدت بین ایران و چین و ارتقای روابط 
دو کشور در حوزه های مختلف به سطح مشارکت جامع 
راهبردی است. سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه در 

پنج ماه گذشته پس از امضای این تفاهم نامه وزارتخانه های 
مختلف مسئول شده اند که روی بخش های مختلف این 
تفاهم نامه جهت اجرایی کردن آن کار کنند، اظهار کرد: 
این تفاهم نامه نیازمند اجرایی شدن بندهای مختلف در 
حوزه های اقتصادی، فرهنگی، سیاسی، پارلمانی و... بود 
که کار جدی احتیاج داشت و همان طور که اشاره شد در 
پنج ماه گذشته در دولت،  وزارتخانه های مختلف مسئول 
این شدند که روی قراردادهای مختلف کار کنند و از این 
زمان این تفاهم نامه باید وارد فاز اجرایی و قراردادی می شد 
و با تمرکز ویژه ای که دولت گذاشت این اتفاق افتاد. وی در 
خصوص گشایش سفارت عربستان اذعان کرد:  همان طور 
که آقای رئیسی رئیس جمهور در اولین مصاحبه مطبوعاتی 
خود پس از انتخاب شان به این سمت اظهار کردند، ایران 
آمادگی گشایش سفارت خود در عربستان را دارد و البته 
این بستگی به طرف سعودی دارد که چه اقدامات عملی را 
انجام دهد و ما تمام تمهیدات را خواهیم اندیشید که این 
مسیر به سمت اجرایی شدن حرکت کند. خطیب زاده در 
مورد سفر رئیس جمهور به روسیه اظهار کرد: سفر آقای 
رئیسی به روسیه به دعوت رئیس جمهور این کشور صورت 
می گیرد. چندین بار این دعوت انجام شده است. سفر حائز 
اهمیتی است و در ادامه مسیر سیاست خارجی متوازن 
دولت سیزدهم انجام می شود. طبق برنامه ریزی انجام شده 
آقای رئیسی در این سفر ملاقات و گفت وگوی مفصلی 
با همتای روس خود در مسکو خواهد داشت و رایزنی در 
حوزه های مختلف فرهنگی، سیاسی، اقتصادی،  تکنولوژی 
و... در دستور کار این دیدار قرار دارد. البته با توجه به پاندمی 
کرونا در جهان و روسیه دو طرف در تلاش هستند که رعایت 

پروتکل ها انجام شود. وی افزود: وزارت خارجه نیز طی چند 
هفته گذشته تیم مشخصی را برای پیگیری مسائل این سفر 
مأمور کرده است و این تیم رایزنی های مختلفی را انجام داده 
و انشاءا... این سفر به عنوان سفر مهم کاری دستاوردهای 
خودش را برای دو کشور به همراه داشته باشد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در خصوص اظهارات وزیر خارجه آمریکا 
در مورد مذاکرات وین و همچنین برخی از ددلاین هایی 
که در مورد زمان باقی مانده برای رسیدن به توافق مطرح 
می شود، تاکید کرد:  ما به وزیر امور خارجه آمریکا توصیه 
می کنیم که تمام تلاش خود را به کار بگیرد که پلان 
A به نتیجه برسد فکر می کنم پلن B برای هیچ کشوری 
جذابیت ندارد و وزیر خارجه آمریکا بهتر از هر کسی 
می داند که هر کشوری برای خودش پلن B دارد و شاید 
پلن B ایران برای آن ها جذابیت نداشته باشد. وی ادامه داد: 
رئیس جمهور فعلی آمریکا، تیم سیاست خارجی این کشور 
و مذاکره کنندگان در این کشور می دانند که اگر امروز برجام 
زنده است این موضوع به خاطر ایران است نه آمریکایی که 
از برجام خارج شد و تمام تلاشش را انجام داد که برجام را از 
بین ببرد. این دیپلمات ارشد کشورمان در این مورد که به 
تازگی اخباری را می شنویم که بیانگر این است که به حصول 
توافق در وین نزدیک شده و ایران از برخی از خواسته های 
خود در حوزه راستی آزمایی و تضمین ها کوتاه آمده است و 
آیا چنین موضوعی درست است، گفت: اگر قرار بود ایران از 
خطوط قرمز خود کوتاه بیاید حتما در شش دور مذاکرات 
توافقی حاصل می شد. سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: 
 ما برای رسیدن به توافق محورها و خطوط قرمز خود را 

فراموش نمی کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:  

در وین بــــن بســـت لاینحلی نداریم
 برای رسیدن به توافق، خطوط قرمزمان را فراموش نمی کنیم


